
Zprávy z neziskových organizací, kterým pomáhá OKD a její nadace při péči o nemocné lidi, seniory, děti i životní prostředí

Advent na zemědělce obsahoval také výjev z pekla plného rohatých.

Jiří Suchánek nastoupil třetí lednové pondělí do Nadace OKD.

Číňanům rozumí, s havíři 
společnou řeč teprve hledá
Nový ředitel NOKD Jiří Suchánek má zkušenosti z neziskového sektoru, byť z opačné strany

Advent na zemědělce byl i s pekelníky
Ohlédnutí za předvánoční akcí v opavské škole navštívené devíti tisícovkami lidí

OSTRAVA – Číňany zná zatím lépe 
než havíře Jiří Suchánek (28), jenž 
se stal v pondělí 17. ledna ofi ciál-
ně novým ředitelem Nadace OKD. 
O výběrovém řízení na tento post 
se doslechl ostatně právě v daleké 
Šanghaji, kde byl součástí české-
ho týmu na světové výstavě EXPO 
2010. V neziskové sféře je ale tento 
ekonom jako doma, ve volném čase 
působí hned ve třech sdruženích.

„Čínsky se už domluvím v restau-
raci, ale o hornické práci a těžbě 
uhlí se toho musím spoustu učit. 
Každopádně ti lidé vydělávající 
si tisíc metrů pod zemí mají můj 
obdiv. OKD znám jako fi rmu, kte-
rá se chová odpovědně. I proto 
má nadaci. Aby společnosti vra-
cela pomyslné dluhy za využívá-
ní nerostného bohatství,“ podotkl 
Suchánek pocházející ze Sobotky 
ve východních Čechách.

Ostravu poprvé navštívil před 
třemi lety coby účastník festivalu 
Colours Of Ostrava, k jehož hlav-
ním partnerům patřila i OKD. 
„A od poloviny ledna 2011 tady žiji. 
S přítelkyní bydlíme v Petřkovicích, 
jen kousek od Hornického muzea. 
Tam jsem pochopitelně ještě nesti-
hl zajít,“ nechal se slyšet Suchánek 

s tím, že první den v novém půso-
bišti patřil seznamování s kolegy 
i prostředím.

Co se neziskovek týče, stál nový 
ředitel NOKD zatím na „druhé 
straně“. Tedy ve sdruženích, které 
jsou rády za každou korunu. Dří-
ve spolupracoval s nadací Duha 
zabývající se integrací a rozvíje-
ním dobrovolné služby pro mlá-
dež. Pořádá společenské či kultur-
ní akce v neziskových organizacích 
Jarmark a Nikolajka. Ty sice NOKD 

nepodpořila, ale její jméno se k nim 
přesto doneslo.

Plány do budoucna si nicméně ředi-
tel NOKD nechává na dobu, až se 
pořádně rozkouká. „Čas jsme si však 
už našli na to, abychom s referentkou 
Zuzanou Macháčkovou a mojí zástup-
kyní Lenkou Markovou začali připra-
vovat zhodnocení činnosti nadace, 
která letos oslaví své třetí narozeniny. 
Shodou okolností se nadace také stě-
huje, takže práce bylo více než dost,“ 
doplnil Suchánek. Radek Lukša

OPAVA – Nejen živé i neživé betlé-
my, ale také výjev z pekla plného 
čertů, čertic a rohatých dětí měli 
na Adventu na zemědělce, který 
ve dvou dnech na sklonku loňské-
ho roku navštívilo devět tisíc lidí. 
Konalo se to na Masarykově střední 
škole zemědělské a Vyšší odborné 
škole v Opavě a součástí byla úspěš-
ná „Tvořivá dílna – lidové zvyky 
a obyčeje“ podpořená NOKD.

„Advent na zemědělce jsme děla-
li třetím rokem. Loni jsme tam měli 
ladovskou zimu, letos to bylo pek-
lo. Začínali jsme v adventním čase, 
kdy chodívá Mikuláš v doprovodu 
čertů, takže se to i tematicky hodi-
lo,“ informovala učitelka odbor-
ných předmětů a školní metodička 
prevence Marie Drösslerová s tím, 
že od NOKD získali v programu 
„Pro radost“ třicetitisícovou částku.

Advent na zemědělce se líbil nejen 
jejím asi šesti stům žáků, ale i jiným 
studentům, školákům a předškolá-
kům stejně jako veřejnosti. Proběh-
ly při něm i ukázky tradičních řeme-
sel a zvyků. Kdokoliv si mohl udělat 
vánoční ozdobu či adventní věnec 
podle vlastního gusta. V programu 
byla také kulturní vystoupení. Dal-
ší akci díky pomoci od NOKD chystá 
škola na Velikonoce. uzi
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Neziskovky vstupují do roku 2011 
s mnoha smělými plány
OSTRAVA – Neziskové organizace 
podporované Nadací OKD mají za sebou 
ve valné většině případů úspěšný rok 
2010 a s očekáváními a novými úkoly 
vstoupily do toho letošního. Oslovili jsme 
je proto se dvěma otázkami: 
1. Co se vaší organizaci loni nejvíce 
povedlo? 2. Jaké jsou vaše plány do letoš-
ního roku? 

Spolek Přátelé Vrbenska
Karel Michalus, předseda

1. Uskutečnili jsme několik tradičních 
akcí (Naučné stezky, zábavná Dlouhá noc, 
Silvestrovský pekáč, výstavní činnost), 
které navštěvují zejména rodiny s dětmi, 
jimž jsou primárně určeny. Největší oblibu 
má Lesní slavnost Lapků z Drakova, kterou 
pořádáme i díky podpoře NOKD. Postupně 
se k nám přidávají další občanská sdružení 
a spolupracujeme se spolky z Polska.

2. Vrbno pod Pradědem oslaví 400. 
výročí vzniku. Spolupracujeme s městem 
na přípravách oslav. Budeme organizovat 
1. vrbenský bál spolků a sdružení, výstavu 
k založení města. Připravujeme podklady 
pro vydání publikace o městě. Vydali jsme 
spolkový kalendář 2011. Chceme zopa-
kovat všechny tradiční akce. Připravíme 
projekt pro naučnou stezku „Po stopách 
Josefa Lowaga“, jesenického písmáka 
a našeho rodáka.

Centrum sociálních služeb Poruba
Sylva Krčmářová, asistentka ředitelky

1. Díky krajské dotaci jsme realizovali 
projekt Implementace standardů – záruka 
vysoké kvality služeb ke zvýšení kvality 
poskytovaných sociálních služeb. Díky 
grantu NOKD jsme realizovali akci Knihy 
do ouška. Díky dotaci z ESF proběhl 
program Podpora vzdělávání pracovníků 
Centra sociálních služeb. 

2. Chceme zvýšit kvalitu sociálních 
služeb a realizovat projekt Rekonstrukce 
azylových zařízení schválený Radou 
regionálního rozvoje s příspěvkem přes 
pět milionů korun. Během rekonstrukce 
chceme v Domově pro matky s dětmi 
i Azylovém zařízení s noclehárnou pro lidi 
bez přístřeší zachovat provoz. Chceme 
podporovat aktivizační program našich 
seniorů, především taneční skupiny 
seniorů Beseda.

Domov Kamarád
Petr Jelínek, místopředseda

1. Zrealizovali jsme několik projektů, 
které významně zkvalitní naši sociální služ-
bu. Mezi ně patří otevření nové drátkařské 
a šperkařské dílny. Zboží chceme prodávat 
ve stánku ve Valašském muzeu v přírodě. 
Podařilo se nám vybavit Domov Kamarád 
počítači s připojením k internetu. Vybudo-
vali jsme nové kanceláře pro pracovníky 
v přímé péči a místnost, která slouží pro 
relaxaci klientů.

2. Zrealizujeme projekt, který klientům 
nabídne canis a hippoterapii. Chceme 
pořídit vybavení pro relaxační místnost. 
Očekáváme výsledky projektu Zelená 

úsporám a možné investice, která by 
zateplila celou budovu. Žádný z projektů 
není možné realizovat bez fi nanční podpo-
ry dárců, mezi něž patří i NOKD.

MŠ Orlová-Lutyně Na Vyhlídce
Mgr. Yvona Dluhošová, ředitelka

1. Podařilo se připravit a rozjet provoz 
ve třídě pro děti mladší tří let. Reagovali 
jsme tak na zvýšenou poptávku rodičů 
a rozšířili nabídku naší školy. S podporou 
NOKD jsme realizovali projekt „Jsme 
malí, ale šikovní“ – akademie orlovských 
mateřských škol.

2. Uvažujeme o akci se zapojením 
rodičů v oblasti zdravého životního stylu.

Diakonie ČCE v Rýmařově
Jana Haberhauerová, zástupkyně ředitelky

1. Rozšířili jsme spektrum služeb o so-
ciálně-terapeutickou dílnu pro mentálně 
postižené spoluobčany. Díky pomoci 
NOKD jsme začali s výměnou starých 
postelí v Domově odpočinku ve stáří v Dol-
ní Moravici za elektrické polohovací. 

2. Dokončíme výměnu postelí, chceme 
koupit tkalcovský stav do sociálně-
terapeutické dílny. Prioritním zájmem 
je vzhledem ke snižování dotací udržet 
poskytované služby na stávající úrovni.

Charita Studénka
Ing. Anna Šikulová, ředitelka

1. Domov sv. Anny ve Studénce je 
domovem 19 seniorů, kteří potřebují 
celodenní péči. U NOKD jsme získali 
podporu pro realizaci projektu „Schody 
nejsou bariérou“ a mohli jsme instalovat 
bateriovou schodišťovou sedačku, díky 
níž je náš domov skutečně bezbariérový. 
Vzhledem k vysokým nákladům jsme 
nebyli schopni z provozního rozpočtu 
projekt sami realizovat.

2. Zahrada našeho domova je využívána 
nejen pro posezení klientů, ale i pro pořá-
dání koncertů. Chtěli bychom tam postavit 
pergolu, která by vytvářela stín a soukromí.

Charita Jablunkov
Mgr. Beata Sikorová, ředitelka

1. Proběhla celková úprava sociálního 
zařízení a převlékárny Denního stacio-
náře sv. Josefa, kterou NOKD podpořila 
příspěvkem 100 000 korun. Klienti získali 
bezbariérové WC a šatní uzamykatelné 
skříňky. Vybavili jsme stacionář novými 
židlemi, pracovním materiálem a pomůc-
kami. Klienti měli poprvé možnost během 
hippoterapie v Bystřici nad Olší usednout 
do sedla na koňském hřbetě.

2. Ve všech místnostech stacionáře 
chceme položit nové lino, oddělit místnosti 
posuvnými dveřmi pro zefektivnění práce, 
navázat spolupráci s podnikateli pro získá-
ní chráněných pracovních míst pro klienty 
s mentálním postižením, přepracovat 
vnitřní pravidla fungování a zindividualizo-
vat práci s klientem, aby ovládl pracovní 
postup minimálně jednoho výrobku.  ms
Odpovědi publikujeme ve zkrácené podobě.


